
 رئیس سازمان غذا و دارو در گفت و گو 
بـــا »ایـــران« از دســـتور رئیس جمهـــور 
9 هـــزار میلیـــارد  بـــرای اختصـــاص 
تومـــان بـــه ســـازمان های بیمه گـــر به 
منظور تأمیـــن نقدینگی و ســـرمایه در 
گـــردش صنایـــع دارویـــی کشـــور خبر 
داد و گفـــت: امیدواریم ســـازمان های 
بیمه گـــر بـــه وعده خـــود عمـــل کنند 
و هر چـــه ســـریع تر عدد بدهی شـــان 
را بـــه دانشـــگاه های علـــوم پزشـــکی 
تســـویه کنند. رئیـــس ســـازمان غذا و 
دارو هشـــدار داد کـــه زمـــان پرداخـــت 
مطالبات شـــرکت های توزیـــع و تولید 
دارو از محـــل اعتبـــار 9 »همت« قانون 
هدفمندی یارانه ها بســـیار مهم است 
و هر اقدامی که قرار اســـت انجام شود 
در همیـــن هفتـــه باید صـــورت بگیرد 
در غیـــر این صـــورت اگر ســـازمان های 
بیمه گر نتوانند اســـناد مراکز درمانی را 
حواله کنند قطعاً مشـــکلاتی در تولید 

دارو ایجاد می شـــود.
چنـــدی پیـــش ســـندیکای صاحبـــان 
صنایـــع داروهـــای انســـانی در نامه ای 
پیش بینـــی  ز  ا ئیس جمهـــور  ر بـــه 

افزایش کمبود داروهای بیمارســـتانی 
نگرانـــی  ابـــراز  آینـــده  ماه هـــای  در 
کردنـــد. ماجـــرا از ایـــن قرار اســـت که 
مطالبات سررسید شـــده کارخانه های 
از طریـــق شـــرکت های  داروســـازی 
توزیع و پخش دارو از بیمارســـتان های 
دولتـــی زیرمجموعـــه دانشـــگاه های 
علـــوم پزشـــکی و ســـایر بخش هـــای 
دولتـــی و نیمـــه دولتـــی بـــه بیـــش از 
8,2 هـــزار میلیـــارد تومان رســـیده که 
عمـــده آن مربوط بـــه داروهای حیاتی 
و بیمارســـتانی اســـت. موضوعـــی که 
باعـــث شـــده کارخانه های تولیـــد دارو 
امکان خریـــد ارز برای تأمین مواد اولیه 
را نداشـــته باشـــند، به طـــوری که طبق 
گفتـــه محمدعبـــدزاده رئیـــس هیأت 
مدیـــره ســـندیکای صاحبـــان صنایع 
دارویـــی کشـــور، موجودی فعلـــی مواد 
اولیـــه در حـــال اتمـــام یـــا در حداقل 
ممکن اســـت. در همین زمینه رئیس 
ســـازمان غـــذا و دارو روز گذشـــته در 
نشســـت خبری بـــا اصحاب رســـانه در 
پاسخ به ســـؤال خبرنگار »ایران« مبنی 
بـــر اینکه دولـــت پیرو نامه ســـندیکای 
صاحبـــان صنایـــع داروهـــای انســـانی 
بـــرای پیشـــگیری از کمبـــود داروهای 
بیمارســـتانی و پرداخـــت مطالبـــات 
شـــرکت های توزیـــع و ســـپس تولیـــد 
دارو چـــه اقداماتی را در دســـتور کارش 
قرار داده اســـت، اظهار داشت: یکی از 
مشـــکلات ما که منجر به کمبـــود دارو 

شـــد عدم تأمین نقدینگی و ســـرمایه 
در گردش مورد نیاز صنایع داروســـازی 
بود، زمانـــی که نرخ ارز تغییـــر کرد نیاز 
بـــه افزایش نقدینگی بـــود البته قرار بر 
این اســـت بخشـــی از این افزایش نرخ 
ارز برای تأمین نقدینگی شـــرکت های 
داروســـازی از طریـــق کاهـــش مالیات 
بـــر ارزش افـــزوده و نیز از طریـــق ارائه 
تســـهیلات ارزی مرتفع شود همچنین 
بخشـــی از تأمین نقدینگی نیز مربوط 

به پرداخـــت مطالبات اســـت.
دکتر سید حیدرمحمدی با بیان اینکه 
دانشـــگاه های علوم پزشکی مطالبات 
شـــرکت های توزیـــع و پخـــش دارو را 
تســـویه نکرده انـــد، در ادامـــه افـــزود: 
بایـــد بدهی های شـــرکت های دارویی 
تســـویه شـــود بـــرای همین نیـــز طبق 
دســـتور رئیس جمهور 9 هـــزار میلیارد 
تومـــان از محـــل هدفمنـــدی یارانه ها 
بـــه ســـازمان های بیمه گـــر تخصیـــص 

داده شـــد تا پس از پرداخـــت به مراکز 
درمانی مطالبات شـــرکت های توزیع و 

تولید دارو تســـویه شود.
دکتر محمدی گفـــت: با توجه به اینکه 
پرداخت پول و گـــردش مالی از طریق 
ســـازمان های بیمه گر و بیمارســـتان ها 
زمانبـــر اســـت انتظـــار داریم ســـازمان 
برنامه و بودجه بـــا ابتکار عمل و تدبیر 
به طور مســـتقیم 9 هزار میلیارد تومان 
را از طریـــق خزانـــه بـــه شـــرکت های 

دارویـــی پرداخت کند.
رئیس ســـازمان غـــذا و دارو در پاســـخ 
بـــه ســـؤال دیگـــر خبرنـــگار مـــا درباره 
عواقب حذف تعرفـــه خدمات دارویی 
درلایحه بودجه 1402 و نیز شـــائبه های 
حذف مســـئول فنی داروســـاز و تبدیل 
شـــدن داروخانه به سوپرمارکت گفت: 
دریافـــت تعرفه خدمـــات دارویی چند 
دهـــه اســـت کـــه بســـتر قانونـــی دارد. 
امســـال تعرفه خدمات دارویی به طور 
غیـــر عمـــدی از قانـــون بودجـــه 1402 
حـــذف شـــده بـــود، در واقـــع در بنـــد 
دیگـــری در لایحه بودجه مطرح شـــده 
و به اشـــتباه حذف شـــده بود بنابراین 
در بررسی اولیه لایحه بودجه مشخص 
شـــد تعرفـــه خدمـــات دارویـــی از قلم 
افتاده اســـت، در همیـــن زمینه پس از 
پیگیری های متعدد نمایندگان مجلس 
شـــورای اســـلامی قول داده اند اشتباه 

موجـــود در لایحه را اصـــلاح کنند.
تخلفـــات  دربـــاره  ادامـــه  در  او   
نســـخه پیچی دارو در داروخانه هـــا 
نیـــز عنـــوان کـــرد: مـــردم می توانند 
چنانچه دارویی به اشـــتباه در فرایند 
نســـخه پیچی به دست شـــان رسیده 
بـــه ســـامانه 190 کـــه پاســـخگویی به 
شـــکایات وزارت بهداشـــت اســـت، 
شـــکایت کنند. همچنین با مراجعه 
حضـــوری و تلفنـــی نیـــز می تواننـــد 
شکایات شـــان را در معاونت های غذا 

و دارو ثبـــت کننـــد.
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پرداخت معوقات حقوق معلمان 
خرید خدمت تا چند روز آینده

 نخستین پیوند مغز استخوان 
در یزد با موفقیت انجام شد

داشتن پزشک خانواده اجباری نیست

زمان کنکور ارشد تغییر نمی کند

رت  ا وز بـــع  منا ســـعه  تو و  ی  یـــز برنامه ر ن  معـــاو
آموزش وپرورش از تخصیـــص اعتبار و پرداخت معوقات 
حقوق مهر و آبان ماه معلمـــان خرید خدمت طی چند 

روز آینـــده خبرداد.
صـــادق ســـتاری فرد دربـــاره زمـــان پرداخـــت حقـــوق 
عقب افتـــاده چنـــد ماهـــه معلمـــان خریـــد خدمـــت و 
حق التدریســـی به ایســـنا گفت: شـــرمنده این عزیزان 
هســـتیم. تخصیص منابع به طور کامـــل و صددرصدی 
انجام شـــده اســـت و حقوق مهر و آبان ماه ایـــن گروه از 
معلمان بزودی و طی چند روز آینده پرداخت می شـــود.
رت  ا وز بـــع  منا ســـعه  تو و  ی  یـــز برنامه ر ن  معـــاو
آموزش وپـــرورش بـــا بیـــان اینکـــه چـــون ایـــن گـــروه از 
معلمـــان باید حقوقشـــان را بـــه صورت غیرمســـتقیم از 
شـــرکت ها دریافت کننـــد همین باعث طولانی شـــدن 
فرایند پرداخت می شـــود، گفت: البته برای ســـایر ماه ها 
یعنی چهارماه باقیمانده تا آخر ســـال پیشـــنهاداتی ارائه 
کرده ایم کـــه جابه جایی اعتبار انجام شـــود و امیدواریم 

ســـازمان برنامـــه و بودجـــه هم همراهـــی کند.
ســـتاری فرد ادامـــه داد: رقمـــی کـــه بـــرای معلمـــان 
خریدخدمـــت پیش بینـــی و تصویب شـــد کفـــاف لازم 
نمـــی داد زیـــرا بـــا افزایـــش ۵۷ درصدی حقـــوق کارگری 
مواجـــه بودیـــم، در حالـــی کـــه در ردیف بودجه ســـال 
گذشـــته، 20 درصد افزایـــش درنظر گرفتـــه بودند و این 
ناتـــرازی وجـــود داشـــت که بـــه امســـال موکول شـــد و 
امیدواریم با پیش بینی جابه جایـــی اعتبار و ذیل قانون 

بودجـــه 1402 ایـــن ناترازی اصـــلاح و جبران شـــود.
معوقـــات  پرداخـــت  کـــرد:  تأکیـــد  پایـــان  در  وی 

. می کنیـــم ل  نبـــا د نیـــز  ا  ر یس هـــا  ر لتد حق ا

نخســـتین پیوند مغـــز اســـتخوان در یزد بـــرای درمان 
یک بانـــوی ۵2 ســـاله در بیمارســـتان شـــهید صدوقی 
یزد با موفقیت انجام شـــد. دکتر علی فراهت پزشـــک 
معالـــج این بیمار گفـــت: این بیمار ۶ مـــاه با دارو تحت 
درمان بـــود. بیماری بـــا درمان دارویی خاموش شـــده 
بـــود و برای جلوگیری از بازگشـــت و کاهش ســـال های 
بیماری و افزایش طول عمر بیمار، پیوند مغز استخوان 
از بیمار به خود انجام شـــد. طی فرایندی، ســـلول های 
بنیادی بیمار از طریق دســـتگاه دریافت و بعد از شیمی 
درمانی، مجدداً به بیمار تزریق شـــد که این اقدام برای 
اولین بار در اســـتان یزد انجام شـــد و با موفقیت همراه 
بود و بیمار بعد از ســـه هفته بســـتری، امروز )یکشنبه( 

با حال عمومی خوب از بیمارســـتان مرخص شـــد.

مشـــاور وزیر و مدیرکل حوزه وزارتی وزارت بهداشت گفت: 
پیش بینی می شـــود تا دو ســـال آینده، بخش عمده کشور 
تحت پوشـــش پزشـــکی خانواده قـــرار گیرنـــد، البته برای 
مـــردم اجبـــاری نخواهد بود. ســـید محمد پورحســـینی با 
بیان اینکه مشـــوق هایی برای اجرای بهتر پزشکی خانواده 
و نظام ارجـــاع برای گیرنـــدگان و ارائه دهنـــدگان خدمات 
درنظـــر گرفته شـــده اســـت، گفـــت: پیش بینی می شـــود 
تـــا دو ســـال آینده، بخـــش عمده کشـــور تحت پوشـــش 
اجرای پزشـــکی خانواده و نظـــام ارجاع قـــرار گیرند، البته 
مـــردم اجباری بـــرای این طرح هـــا نخواهند داشـــت اما با 
مشـــوق هایی کـــه درنظر گرفته شـــده، امیدواریـــم افرادی 
که از مســـیر ارجاع الکترونیک و پزشـــکی خانواده مراجعه 
می کنند، بتوانند خدمات شایسته ای را دریافت می کنند.

در پـــی راه اندازی کمپین اعتراض به زمان برگزاری آزمون 
کارشناســـی ارشـــد 1402 از ســـوی تعـــدادی از داوطلبان، 
رئیس سازمان ســـنجش با تأکید بر اینکه تاریخ برگزاری 
آزمون کارشناســـی ارشـــد هر سال »اســـفندماه« خواهد 
بـــود، گفت: ایـــن آزمون حـــدود ۵00 هـــزار داوطلب دارد 
و اعتـــراض یک یـــا دو درصد داوطلبان تأثیـــری در تغییر 

زمـــان برگزاری آن ایجـــاد نخواهد کرد.
دکتـــر عبدالرســـول پورعبـــاس در واکنـــش به تشـــکیل 
کمپیـــن اعتراض بـــه زمان برگـــزاری آزمون کارشناســـی 
ارشـــد در اسفندماه به ایســـنا گفت: این آزمون سال های 
قدیم در اســـفندماه برگزار می شـــد تا اینکه در ســـال 9۵ 
کشـــور به دلیل وقوع سیل تحت الشـــعاع قرار گرفت در 
نتیجه زمان برگزاری آزمون به تعویق افتاد و چند ســـالی 
آزمون اردیبهشـــت ماه برگزار شـــد. در واقع ما حدود ۵00 
هزار داوطلب بـــرای این آزمون داریم که حـــدود 1۳ هزار 
نفر کـــه یک یا دو درصد داوطلبان را شـــامل می شـــود به 
زمـــان برگزاری این آزمون اعتـــراض دارند. در حال حاضر 
180 آزمـــون مختلف توســـط ســـازمان ســـنجش آموزش 
کشـــور برگزار می شـــود و ما باید بر اســـاس تقویم آزمونی 
برنامه ریـــزی کنیم بنابرایـــن تغییری در تاریـــخ برگزاری 

آزمون های اعلام شـــده ایجاد نخواهد شـــد.

اخبار

دستور رئیس جمهور برای تأمین نقدینگی شرکت های تولید دارو
دانشگاه های علوم پزشکی مطالبات شرکت های توزیع و پخش دارو را تسویه نکرده اند

تشکیل تیم تخصصی برای بررسی علت 
مسمومیت دانش آموزان بروجردی

ترکیبات شیمیایی در دسترس، علت مسمومیت دانش آموزان قمی اعلام شد
مســـمومیت های  اجتماعـــی/  وه  گـــر
تکـــراری دانش آمـــوزان در مـــدارس قم 
متوقـــف نشـــده اســـت اما روز گذشـــته 
حادثه مســـمومیت در دومین مدرســـه 
در بروجـــرد باعـــث شـــد حالا عـــلاوه بر 
تیم هـــای تخصصی که پیگیـــر علت این 
حـــوادث در قـــم بودنـــد در بروجرد هم 
تشـــکیل شـــود با اینکه در مســـمومیت 
دانش آمـــوزان در اولیـــن مدرســـه در 
بروجرد اعلام شـــد که علت مسمومیت 
نشت گاز از بخاری باشگاه ورزشی مجاور 
مدرسه بوده است. یکشنبه نیز تعدادی 
از دانش آمـــوزان دبیرســـتان دخترانه 1۵ 
خـــرداد بروجرد بـــا علائم مســـمومیت 

راهـــی مراکز درمانی شـــدند.
مجید منعمی معاون سیاسی، اجتماعی 
و امنیتی اســـتاندار لرستان در این رابطه 
با بیـــان اینکـــه تیم های کارشناســـی در 
حال بررســـی علت این حادثه هستند و 
از مردم خواســـت به شایعه های موجود 
در ایـــن زمینـــه توجه نکننـــد.در جریان 
مســـمومیت دانش آمـــوزان در بروجـــرد 
بـــه ترتیب 20 دانش آمـــوز، ۶2 دانش آموز 
و 44 دانش آمــــوز بـــا علائم ســـرگیجه، 
ضعف و بی حالی به بیمارســـتان منتقل 

و تحت مداوا قـــرار گرفتند.
از ســـوی دیگر مســـلم مـــرادی فرماندار 
بروجـــرد بـــا بیـــان اینکـــه مســـمومیت 

دانش آمـــوزان ایـــن دبیرســـتان بـــرای 
ســـومین بار اتفاق افتاده اســـت، افزود: 
برای بررســـی دقیـــق و تســـریع در روند 
پیگیری ایـــن حادثه یـــک تیم تخصصی 
در دبیرستان دخترانه »احمدیه« مستقر 
شـــده و هیچ موردی مبنی بر نشت گاز و 
دیگر علائـــم مســـمومیت دانش آموزان 

بروجردی مشـــاهده نشـــده است.
مـــی  عمو ل  حـــا  : د و فـــز ا ی  د ا مـــر
دانش آموزانی که به بیمارســـتان منتقل 
شـــدند مســـاعد و بیشـــتر آنها ترخیص 
شـــده اند. اینهـــا در حالـــی اســـت کـــه 
پیش تر با دســـتور دادســـتان کل کشـــور 
در پـــی وقوع چندین مورد مســـمومیت 

در مدارس قـــم و نگرانی هـــای به وجود 
آمده در این زمینه به دادســـتان عمومی 
و انقـــلاب مرکـــز اســـتان قـــم مأموریت 
داده شـــد تا بـــه پیگیری ویـــژه و برخورد 
قاطع با مقصـــران احتمالـــی ورود کند. 
در حالـــی که تـــا الان بین مســـمومیت 
دانش آموزان در قم و بروجرد ربطی پیدا 
نشده اســـت اما از سوی دیگر پیگیری ها 
برای مشخص شـــدن علت مسمومیت 
دانش آمـــوزان در قـــم همچنان توســـط 
تیم های متفاوت در حال بررسی است. 
دکتـــر یونس پناهی معـــاون تحقیقات و 
فناوری وزیر بهداشـــت، درمان و آموزش 
پزشـــکی کشـــور در جدیدتریـــن اظهـــار 

فریبا خان احمدی
خبرنگار

گزارش خبری

مرحلـــه  نخســـتین   گـــروه اجتماعـــی/ 
کارآزمایـــی بالینی و تزریق واکســـن مبتنی 
بـــر تکنولـــوژی mRNA ایرانـــی تولیدی 
از  یـــک شـــرکت دانش بنیـــان جمعـــی 
مســـئولان برگـــزار و ایـــن واکســـن به یک 
داوطلـــب مـــرد تزریـــق شـــد. مهم ترین 
mRNA نســـبت  مزیـــت واکســـن های 
بـــه ســـایر واکســـن ها، توانایـــی القـــای 
همزمـــان پاســـخ ایمنـــی خونـــی و ایمنی 
ســـلولی بـــدون کمـــک گرفتـــن از مـــواد 
اضافی در فرمولاســـیون واکســـن اســـت، 
همچنیـــن ســـرعت و انعطاف پذیـــری در 
تولید این نوع واکســـن ها، باعث می شود 
در شـــرایط همه گیـــری بتـــوان بســـرعت 
نســـبت به ســـاخت واکســـن های جدید 
اقـــدام و از گســـترش ویـــروس و تلفـــات 

انســـانی جلوگیری کرد. واکســـن کرونای 
ایرانـــی »رنـــاپ« نیـــز بـــر مبنای فنـــاوری 
mRNA و بـــا حمایـــت صنـــدوق نوآوری 
و شـــکوفایی، معاونـــت علمی، فنـــاوری و 
اقتصـــاد دانش بنیان تولیـــد و پس از اخذ 
مجوز از ســـازمان غـــذا و دارو وارد مرحله 
مطالعـــات کارآزمایـــی بالینـــی مرحله یک 
شـــد و روز گذشـــته بـــرای نخســـتین بـــار 
روی یـــک داوطلـــب مـــرد آزمایش شـــد. 
واکســـن mRNA ســـاختارهای ژنتیکی 
را بـــه ســـلول های بـــدن تحویـــل می دهد 
تـــا خودشـــان پروتئین هـــای ویروســـی یا 
باکتریایی بســـازند. سیســـتم ایمنی بدن 
بـــه اینها پاســـخ می دهـــد و ایمنـــی ایجاد 

می کنـــد.
مصطفـــی قانعـــی دبیـــر ســـتاد توســـعه 

 ، علمـــی نـــت  و معا ی  ر و یســـت فنا ز
فنـــاوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســـت 
جمهـــوری دربـــاره تکنولـــوژی ســـاخت 
واکســـن کرونای »ام آر ان ای« به »ایران« 
گفت: واکســـن پذیر بودن ویروس کرونا 
یکـــی از مزیت هایی اســـت کـــه موجب 
شـــد شـــرکت دانش بنیـــان به فنـــاوری 
mRNA دســـت یابنـــد. )ایـــن پلتفرم 
تنها در اختیار دو شـــرکت دارویی مدرنا 

و فایزر اســـت.(
وی در ادامـــه افزود: یکی از شـــرکت های 
دانش بنیـــان توانســـته فنـــاوری ســـاخت 
واکســـن بر پایـــه پروتئیـــن  »ام آر ان ای« را 
بومی ســـازی کـــرده و مراحـــل آزمایشـــی 
مختلـــف آن را طـــی کند لذا پـــس از آنکه 
 mRNA تأثیرات واکســـن های مبتنی بر

در فـــاز پیش بالینـــی آزمایـــش شـــد پس 
از اخـــذ مجوزهـــای مربوطه و کـــد اخلاق 
از ســـازمان غـــذا و دارو این واکســـن را در 
مرحله کارآزمایی بالینـــی به یک داوطلب 

مرد تزریـــق کردند.
وی گفت: اگر دقت کنید ســـال 1400 و 1401 
چالش مـــان این بود که به مـــردم بگوییم 
بیاییـــد واکســـن بزنیـــد و واکســـن ذخیره 
داشـــتیم ولی ســـال 1۳99 با چالش تهیه 
واکسن روبه رو بودیم. کشـــوری که بتواند 
طـــی یـــک ســـال از یـــک کشـــور متقاضی 
واکســـن به یک کشـــور صادرکننده تبدیل 
شود، نشـــان می دهد توانایی بسیار بالایی 
دارد و می توانـــد این فنـــاوری  اش را به بازار 
بیاورد و عرضـــه کند. تولید تنها واکســـنی 
که فقط 2 مـــاه زمان برد، واکســـن مبتنی 

بر فناوری mRNA است و کشور توانست 
در زمـــان کوتاهی به آن دســـت یابد.

دکتـــر قانعی دربـــاره صـــدور مجـــوز برای 
 mRNA کارآزمایی بالینی اولین واکســـن
و وارد شـــدن آن به فـــاز کارآزمایی بالینی، 
عنوان کرد: این فرایند به معنای آن اســـت 
که این واکســـن همه مراحل تحقیقاتی را 
طی کرده اســـت و این موضوع را کســـانی 
می فهمنـــد کـــه می داننـــد بـــرای دریافت 

مجوزها چه موانعی وجـــود دارد.
همچنیـــن خدامـــی مدیرعامل شـــرکت 
رناپ هم دربـــاره تولید واکســـن مبتنی بر 
mRNA نیز گفت:ما در شـــرکت »رناپ« 
توانســـتیم ایـــن فنـــاوری را بومی ســـازی 
کـــرده و مراحـــل آزمایشـــی مختلـــف آن 
را طـــی کنیم لـــذا تأثیـــرات واکســـن های 

مبتنی بـــر mRNA را در فاز پیش بالینی 
آزمایـــش کرده ایم که نتایج درخشـــان آن 
که بـــا واکســـن های فایزر و مدرنـــا برابری 
می کند در نشریه VACCINES از گروه 
انتشـــارات نیچر )NATURE( منتشـــر 

شـــده است.
مدیرعامـــل شـــرکت دانش بنیـــان رنـــاپ 
تصریح کرد: امروزه ایـــن پلتفرم در اختیار 
دو شـــرکت دارویی مدرنا و فایزر است، در 
ایران توانستیم تمام زیرساخت های لازم را 
برای تولید mRNA از جمله دستگاه های 
تخصصی تولید و فرمولاسیون و مواد اولیه 
تخصصی بیولوژیک و شـــیمیایی مورد نیاز 
آن را داخلی ســـازی و تولید کنیم و کیفیتی 
همپـــای کیفیت شـــرکت های مطرح دنیا 

ارائه دهیم.

چگونه دانشمندان ایرانی به فناوری واکسن mRNA دست یافتند؟ 
آغاز کارآزمایی بالینی  واکسن کرونای mRNA  با تزریق به یک داوطلب مرد

 برگزاری اولین نمایشگاه محصولات دانش بنیان 
حوزه غذا، دارو و تجهیزات پزشکی

رئیس ســـازمان غذا و دارو، روز گذشـــته در نشســـتی 
خبـــری که در محل ســـالن کنفرانس ســـازمان غذا و 
دارو برگزار شـــد، هدف از برگزاری این رویداد را نشان 
دادن توانمندی های شـــرکت های دانش بنیان حوزه 
دارو، مکمل و تجهیزات پزشـــکی اعـــلام کرد و گفت: 
برگـــزاری این رویداد، فرصتی برای شناســـایی و توجه 
ویـــژه به مشـــکلات تأمیـــن دارو و تجهیزات پزشـــکی 
اســـت تـــا بـــا همـــکاری دســـتگاه ها و مجموعه های 
مرتبط، در جهت حل آنهـــا تلاش کنیم. محمدی در 
ادامه با اشـــاره به اهمیت تولیـــد و عرضه محصولات، 
افزود: بعضی شـــرکت ها در مرحله عرضه محصولات 
خـــوب عمل نمی کننـــد که وظیفه ما حمایـــت از این 
شـــرکت های دانش بنیان اســـت. بیش از 80 شرکت 
دانش بنیـــان در حوزه های مختلـــف در اولین رویداد 
ســـلامت بنیان حاضـــر هســـتند. دکتر محمـــدی در 

پاســـخ به ســـؤال دیگر خبرنگار »ایران« مبنی بر اینکه 
تولید محصـــولات دانش بنیان چه میـــزان به کاهش 
ارزبری کمـــک می کند و عمدتاً چه نـــوع فرآورده های 
دارویی توســـط این شـــرکت ها تولید شـــده اســـت، 
اظهار داشـــت: یکی از مزایای اصلی تولید محصولات 
دانش بنیان کاهش وابســـتگی اســـت بنابراین تولید 
این محصـــولات ارزبری و نیاز ما بـــه تکنولوژی وارداتی 

را به صفر می رســـاند.
 او در ادامـــه افـــزود: مـــا در حـــوزه اقـــلام دانش بنیان 
بیشترین کاهش ارزبری را داریم به طوری که بیشترین 
میزان صـــادرات ما نیز مربـــوط به اقـــلام دانش بنیان 
اســـت.  گفتنی است که نخستین نمایشگاه محصولات 
دانش بنیـــان حـــوزه ســـلامت بـــا حضور شـــرکت های 
تولیـــدی فعال این عرصه در روزهای 8 و 9 اســـفند 1401 

در محـــل مصلای امـــام خمینی)ره( برگزار می شـــود.
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نظـــر در این بـــاره در نشســـتی خبری در 
مشهد گفت: مســـمومیت دانش آموزان 
مدارس قمی ناشی از ترکیبات شیمیایی 
در دســـترس بود از این رو عفونی و قابل 
انتقال به دیگران نیســـت. این موضوع 
بـــا تأکیـــد ویـــژه وزیـــر بهداشـــت، مورد 
تحقیـــق و بررســـی قـــرار گرفتـــه اســـت 
و تاکنـــون مشـــخص شـــده، ترکیبـــات 
مواد شـــیمیایی، جنگی نیســـت و هیچ 

نشـــانه ای از مســـری بودن ندارد.
وزیـــر  فنـــاوری  و  تحقیقـــات  معـــاون 
بهداشـــت، درمـــان و آموزش و پزشـــکی 
گفـــت: دانش آمـــوزان مســـموم شـــده 
نیاز بـــه درمان تهاجمـــی ندارند و درصد 
زیـــادی از عوامـــل شـــیمیایی دخیل در 
این مســـمومیت پیشـــگیرانه است. در 
تمام آزمایشـــگاه های دبیرستان ها انواع 
حلال هـــای آلی و مواد شـــیمیایی وجود 
دارد که می توانـــد در افراد تحریک ایجاد 
کند. بخشـــی از علت این مسمومیت ها 
حلال های آلی و بخشـــی نیز نگرانی ها، 
از  بعـــد  و اضطراب هـــای  اســـترس ها 
آن اســـت. زمانی کـــه در زمینه مســـائل 
علمـــی اتفـــاق کوچکـــی رخ می دهـــد و 
بعـــد فضـــای رســـانه ای ایجاد می شـــود، 
ذهنیـــت دانش آموزان را آمـــاده می کند 
کـــه احتمـــال ایـــن وقـــوع مجـــدد این 
اتفاق وجـــود دارد؛ بنابراین این موضوع 
عـــوارض را بیشـــتر می کنـــد. در حـــال 
حاضر مدارس مـــا آگاهی و اطلاعات لازم 
را  در اختیـــار دارند که اگـــر این حلال ها 
خواســـته یا ناخواسته رها شـــد، شرایط 

را کنتـــرل کنند.

پیگیری مسمومیت  دانش آموزان 
از سوی مجلس

پس از اعلام اخبار متعدد از مسمومیت 
دانش آمـــوزان در بروجـــرد و قم، رئیس 
کمیســـیون آموزش و تحقیقات مجلس 
شـــورای اســـلامی از بررســـی ماجـــرای 
مســـمومیت دانش آمـــوزان دختر در قم 
بـــا حضـــور وزرای بهداشـــت، آمـــوزش و 

پـــرورش و اطلاعـــات خبر داد. 
بر اســـاس گزارش ایرنـــا، علیرضا منادی 
در حاشـــیه جلســـه علنـــی نوبـــت عصر 
یکشـــنبه مجلـــس شـــورای اســـلامی در 

جمـــع خبرنـــگاران درباره مســـمومیت 
دانش آمـــوزان دختـــر در قـــم، گفـــت: 
معـــاون وزیـــر بهداشـــت عمـــدی بودن 
مســـمومیت دانش آمـــوزان دختـــر را در 
قم تأییـــد کرد که این خبـــر خوبی نبود؛ 
کمیســـیون آمـــوزش از ابتـــدا پیگیر این 
ماجـــرا بود و مســـأله را از وزرای مربوط و 
دستگاه های اطلاعاتی پیگیری می کرد. 
رئیس کمیســـیون آموزش افزود: طبق 
اخبار رســـیده، ســـم اســـتفاده شـــده از 
ســـموم جنگی نیســـت که خطر بالایی 
داشـــته باشـــد، اما همین که اراده و فکر 
پلیدی پشـــت ماجرا بوده کـــه بچه های 
این ســـرزمین به خصوص دختـــران را از 
آمـــوزش بازدارنـــد، خطر مهمی اســـت و 
خبر بسیار بدی محسوب می شود، باید 

تـــلاش کنیم تا ریشـــه ها را پیـــدا کنیم. 
منـــادی در مـــورد احتمـــال دســـت های 
خـــارج از کشـــور در ایـــن حادثـــه گفت: 
در ماجرای اغتشاشـــات اخیر عده ای به 
دلیل مصالح شـــخصی و سیاســـت های 
خـــود در جهـــان ســـعی کردنـــد بـــه نام 
حمایت از دختـــران جامعه ما موضوع را 
گســـترش دهند که این اغتشاشات تازه 
به پایان رســـیده اســـت و ممکن اســـت 
برخی از آن جبهه که نتوانســـتند برای ما 
مشکل ایجاد کنند در اینجا پیگیر مسأله 
باشند تا آموزش دختران را مختل کنند.  
رئیس کمیسیون آموزش مجلس اضافه 
کرد: کمیسیون آموزش بزودی جلسه ای 
بـــا حضـــور وزرای بهداشـــت و آمـــوزش و 
پـــرورش و اطلاعـــات برگـــزار می کنـــد تا 
ابعاد و زوایای این موضوع بررســـی شـــود 
و بـــار دیگر شـــاهد این گونـــه اتفاقات در 

بقیه مدارس نباشـــیم. 
یکشـــنبه  روز  عصـــر  میـــان  ایـــن  در 
ســـخنگوی وزارت بهداشـــت اعلام کرد: 
نتایـــج قابـــل اســـتنادی دربـــاره علـــل 
بیرونی مســـمومیت دانش آموزان قم در 
دسترس نیســـت.  پدرام پاک آیین عصر 
یکشنبه در گفت وگو با ایرنا افزود: درباره 
مســـمومیت تعدادی از دانش آموزان در 
قم، بـــه نتایجی دســـت یافته ایم و محرز 
اســـت کـــه ایـــن مســـمومیت ها منشـــأ 
ویروســـی یا میکروبی ندارد و عوارض آن 

زودگـــذر بوده اســـت. 


